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سرویس سیاسی - حسین قربانی 
گفت: باتوجه به برنامه های اعلام شده 
تامین اجتماعی و دولت، فعلا برنامه ای 
برای واگــذاری مجموعه هپکو وجود 
ندارد. موضوع خصوصی سازی صنایع 
بزرگ و واگذاری اموال ســازمان تامین 
اجتماعی یکی از موضوعاتی است که 
در سال های گذشته محل بحث بسیاری 
از محافل کارگری و بازنشســتگان ذی 
نفع تامین اجتماعی بوده است. نگرانی ها 
باتوجه به تجربه نه چندان خوشــایند 
خصوصی سازی ها در ایران البته ایده واگذاری را حتی به شکل سهامی در هاله ای 
از ابهام فرو برده است و یکی از نمونه های حساسیت برانگیز، موضوع کارخانجات 
تجهیزات سنگین هپکوی اراک است که خلع ید آن در سال های گذشته و واگذاری 
آن به سازمان تامین اجتماعی امیدی دوباره در کارگران این شرکت و بازنشستگان 
تامین اجتماعی ایجاد کرد.  باوجود همه این فراز و نشــیب ها، باز هم زمزمه هایی 
درباره واگذاری دوباره هپکو از سازمان تامین اجتماعی به بخش خصوصی شنیده 
می شود که حسین قربانی )مدیرعامل شرکت تولید تجهیزات سنگین هپکو( فعلا آن 
را رد می کند.  قربانی در پاسخ به این سوال که آیا برنامه جدی واگذاری شرکت های 
زیرمجموعه شــرکت های تابعه وزارت تعاون و صندوق های بازنشستگی وجود 
دارد، اظهار کرد: اصل ایده حرکت از تصدی گری و شــرکت داری موسســات و 
نهادهای دولتی به ســوی سهامداری و فاصله گیری از مدیریت واحدها، یک ایده 
درست و صحیح است. اما نکته ما این است که هر ایده درستی را نباید به هر شیوه ای 
انجام داد.  فعلا برنامه ای برای واگذاری مجموعه هپکو وجود ندارد. طبق رویه های 
گذشته هنوز در این مورد بحثی در دستور کار قرار نگرفته و شایعات مربوط به تمایل 
به خصوصی سازی و واگذاری هپکو صحت ندارد.  باید مقدمات و ملزومات ایده 
واگذاری و گریز از مدیریت و تصدی گری به ســوی ســهامداری فراهم شود و به 
نحوی مقدمات باید فراهم شود که با اجرای این ایده، اصل ایده زیر سوال نرود. ما 
در دهه هشتاد تجربه ای از خصوصی سازی داشتیم که اصل ایده را هم زیر سوال برد.  
وی تاکید کرد: ما مشکلی با این موضوع نداریم که دولت و صندوق های بازنشستگی 
از تصدی شــرکت های موجود خود خارج شوند. اما اگر بنابر واگذاری است، این 
واگذاری به چه کسانی انجام می شود. اگر این واگذاری قرار است بورسی رخ دهد، 
شرایط مدیریتی و هیات امنایی و هیات مدیره ای و آرایش آن به چه گونه خواهد شد 
تا شرکت ها از بین نروند؟ موضوع اهلیت مدیر در واحدهایی که واگذار می شوند، 
بســیار مهم اســت.  قربانی با اذعان به این مطلب که »هپکو بزرگترین تجربه تلخ 
خصوصی سازی در تاریخ ایران بود« گفت: برخی فشارهای رسانه ای روی دولت 
برای واگذاری شرکت های تابعه صندوق های بازنشستگی از روی دلسوزی نیست؛ 
یعنی درون این موج های رســانه ای و حرف و حدیث های محفلی یک مجموعه 
منافع و تعارض منافع پنهان شده است.  مدیرعامل هپکو با بیان اینکه امکان واگذاری 
سهام ها و مدیریت در بورس هم وجود دارد، تصریح کرد: باهمه این احوال، واگذاری 
در بورس هم بهترین روش نیســت و مشکلات خاص خودش را دارد. باید روی 
هر تصمیمی در باب واگذاری شرکت ها ابتدا کار کارشناسی صورت گیرد. به ویژه 
درباره شرکت های عظیمی مانند هپکو که مثال بسیاری از آسیب ها در نظام تولیدی 
و صنعتی کشــور بوده اســت.  وی افزود: در همین محیط بورسی ارزش کل سهام 
هپکو را ۵ هزار میلیارد تومان تعیین و تا این نقطه بالا بردند و ناگهان در یک سقوط 
آزاد قیمتی تا ۲ هزار میلیارد تومان پایین بردند و در نهایت مقابل ســازمان تامین 
اجتماعی به ارزش ۳ هزار میلیارد تومان قرار دادند. از این دسته آسیب ها در تاریخ 
هپکو کم نیســت چنانکه دیدیم در سال ۱۳۸۶ شرکت هپکو به قیمت ۱۰ میلیون 
تومان فروخته شده است! این درحالی است که در همان تاریخ )۱۶ سال پیش( ارزش 
حقیقی هپکو در اراک چیزی نزدیک ۱ هزار میلیارد تومان بوده است! شاید این رقم 
برای شما عجیب باشد اما هپکو یک مجموعه پیشرفته بیش از ۱۰۰ هکتاری است 
اما مستندات مفسده های موجود در این واگذاری موجود و قابل ارائه است. قربانی 
با انتقاد نسبت به اینکه »برخی وزارتخانه ها در ایران که از واگذاری هپکو به وزارت 
کار و تامین اجتماعی ناراحت هستند« گفت: متاسفانه برخی مقامات در وزارتخانه ها 
در محافلی از واگذاری هپکو به وزارت کار و تامین اجتماعی ابراز نارضایتی کرده 
و شرکت را متهم به داشتن بحران می کنند اما خودشان در نمایشگاه دستاوردها در 
مقابل مقام معظم رهبری هپکو را از جمله دستاوردهای خود معرفی می کنند که این 
امر در شرایطی که ما نیاز به حمایت همه دستگاه ها را داریم، واقعا ناخوشایند است.  
در سال گذشته به نقطه ای رسیدیم که بتوانیم گزارش سود ۴۲ میلیارد تومانی بدهیم. 
ما پس از یک مجموعه زیان سالیانه ۸۰۰ میلیارد تومانی به این نقطه رسیدیم که به 
نســبت گذشته نقطه قابل قبولی است. مدیرعامل هپکو با رد شایعات مطرح شده 
درباره واگذاری این مجموعه گفت: اینکه سازمان تامین اجتماعی بخواهد هپکو را 
به شکلی واگذار کند، در اختیار خود این مجموعه است. اگر مشتریان و خریداری 
واقعی وجود داشته باشد که اهلیت داشته و راهبرد و برنامه بلندمدتی در ذهن خود 
گنجانده باشد، می تواند با ضمانت اینکه هپکو را حفظ و به رشد برساند، در لیست 
خریداران این مجموعه قرار گیرد. در این زمینه اگر تصمیم بر واگذاری باشد، نیازمند 
ضمانت های محکمی هستیم و این ضمانت ها نباید از جنس آن واگذاری پرفساد 
سال ۱۳۸۶ باشد. سازمان تامین اجتماعی می تواند چنین پیشنهادی را بررسی کند.  
وی اضافه کرد: باتوجه به برنامه های اعلام شــده سازمان تامین اجتماعی و دولت، 
فعلا برنامه ای برای واگذاری مجموعه هپکو وجود ندارد. طبق رویه های گذشــته 
هنوز در این مورد بحثی در دســتور کار قرار نگرفته و شــایعات مربوط به تمایل به 
خصوصی سازی و واگذاری هپکو صحت ندارد. قربانی در پایان با اشاره به اینکه 
پس از یک دهه زیان دهی با واگذاری هیپکو به سازمان تامین اجتماعی دوباره پس 
از واگذاری به سوددهی رسید، بیان کرد: هپکو پس از ۱۵ سال ضرر و زیان انباشت 
کردن بالاخره به سوددهی رسید. هرچند این سوددهی زیاد نیست و ما سال ها روی 
نقطه جبران ضررها و آواربرداری ها بودیم، اما بالاخره در ســال گذشته به نقطه ای 
رسیدیم که بتوانیم گزارش سود ۴۲ میلیارد تومانی بدهیم. ما پس از یک مجموعه 
زیان سالیانه ۸۰۰ میلیارد تومانی به این نقطه رسیدیم که به نسبت گذشته نقطه قابل 
قبولی اســت. با این وجود بر این باوریم که مشکلات هپکو بسیار زیاد است و راه 

برای اصلاح بسیار طولانی است.

ســرویس سیاسی - علی اصغر شالبافیان، معاون گردشگری و رئیس ستاد 
هماهنگی خدمات سفر در ابتدای سخنانش یاد شهدای کنسولگری ایران در سوریه 
را گرامی داشــت و جمع بندی آمار اقامت و اســکان های نوروزی ۱۴۰۳ را به این 
ترتیب اعلام کرد: از ۲۴ اسفند ۱۴۰۲ تا ۲۴ فروردین امسال ۶۳ میلیون و ۶۴۷ هزار 
نفر شــب اقامت ثبت شده است، که ۵ درصد افزایش نسبت به مدت زمان مشابه 
سال گذشته را نشان می دهد. این آمار در اقامتگاه های رسمی ۵/۲ درصد افزایش 
را نشان می دهد. رویکرد ستاد ملزم کردن به استفاده از ظرفیت اقامتگاه های رسمی 
اســت. به گفته او، خراسان رضوی، مازندران، هرمزگان، گیلان، اصفهان، فارس، 

تهران، آذربایجان شرقی، بوشهر و اردبیل به ترتیب بیشترین اقامت را داشته اند.  
شــالبافیان با اشــاره به تغییر رفتار سفر در نوروز سال ۱۴۰۳ گفت: در نوروز 
امسال سه موج سفر را تجربه کردیم، که در موج اول به دلیل تغییرات اقلیمی با کاهش 
سفر مواجه بودیم و موج دوم مشابه مدت زمان سال گذشته بود و تعطیلات عید فطر 
که موج سوم سفرها شکل گرفت با افزایش سفرها مواجه شدیم. تحلیل این روند 
نشان می دهد هر سال متناسب با آن سال باید برنامه ریزی شود.معاون گردشگری 
در ادامه یادآور شد: بیش از یک میلیون نفر در نروز به صورت تمام وقت و موقت و 
داوطلبانه همکاری داشتند و به تناسب تصمیم هایی که گرفته شد نسبت به گذشته 
بهبودهایی داشتیم، که از آن جمله، عضویت شرکت پخش و توزیع فرآورده های 
نفتی بود که سبب کاهش مشکلات سوخت رسانی شد و با تقویت کمپین ۶۰_۳۰ 
در راســتای کاهش تصادف ها و ســوانح جاده ای اقدام شد.او به شناسایی برخی 
 CO آسیب ها به ویژه برای کاهش سوانح جاده ای و مسمومیت های ناشی از گاز
که افزایش پیدا کرده بود، اشــاره کرد و از تمرکز این ســتاد روی موضوع کاهش 
سوانح جاده ای و تهیه طرحی در این باره و ارائه آن به شورای عالی انقلاب فرهنگی 
سخن گفت و افزود: براساس این طرح دستگاه های مختلف مسئولیت هایی پیدا 
کردند. کشور برای این موضوع به قدری هزینه می دهد که نباید به ۱۵ روز نوروز 
محدود شــد و این طرح به مدیریت سفر در طول سال کمک می کند.رئیس ستاد 
ســفر همچنین به راه اندازی مجموعا ۱۰۴۷ بازارچه صنایع دستی در محورهای 

سفر اشاره کرد.

ســرویس سیاســی - رییس 
کمیسیون اجتماعی مجلس از بررسی 
لایحه اصلاح ماده )۸۷( قانون مدیریت 
خدمات کشوری و موافقت اعضای این 
کمیسیون با تعطیلی پنجشنبه ها خبر داد.
ولــی اســماعیلی، نماینده مردم 
گرمی و رئیس کمیســیون اجتماعی 
مجلس شورای اســلامی در تشریح 
نشســت این کمیســیون عنوان کرد: 
در نشســت کمیســیون اجتماعی که 
با حضور اعضای کمیســیون، معاون 

سازمان امور اداری و استخدامی و نماینده مرکز پژوهش های مجلس برگزار شد، 
دو موضــوع اصلی اصلاح ماده )۸۷( قانون مدیریت خدمات کشــوری و طرح 
ساماندهی کارکنان شرکتی و قراردادی دولت در دستورکار نمایندگان قرار گرفت.

وی ادامه داد: در موضوع اصلاح ماده )۸۷( قانون مدیریت خدمات کشوری 
مبنی بر افزایش یک روزه تعطیلی پایان هفته و کاهش ساعات کاری که از صحن 
مجلس به کمیسیون بازگشت خورده بود، ما باید دو ابهام در آن، یعنی تعیین میزان 
ســاعات کاری و تعیین روزهای کاری را در کمیســیون رفع می کردیم که در این 
نشســت پس از اعلام نظرات نمایندگان موافــق و مخالف و نماینده دولت و در 
نتیجه این بررسی، روزهای کاری از شنبه تا چهارشنبه تعیین شد. رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس با اشاره به اینکه ما در اصلاح این ماده به صراحت روزهای شنبه 
تا چهارشنبه را به عنوان روزهای کاری اعلام کردیم که در صحن مجلس هم مورد 
ایراد قرار نگیرد، بیان کرد: به عبارت دیگر بر اساس این ماده شهرها و استان های 
دیگر هم مانند تهران پنجشنبه و جمعه تعطیل خواهند بود. بحث دیگری که ذیل 
موضوع اصلاح ماده )۸۷( قانون مدیریت خدمات کشــوری مورد بررســی قرار 
گرفت، کاهش ساعات کاری بود که در حال حاضر ۴۴ ساعت است. پیشنهاد اولیه 
دولت کاهش این عدد به ۴۲ و نیم ساعت در هفته و پیشنهاد کمیسیون ۴۰ ساعت 
در هفته بود که در این نشست پس از طرح نظرات موافقان و مخالفان، نماینده دولت 
هم با ۴۰ ساعت موافقت کرد. در نتیجه ما هم آن را مصوب و به صحن ارجاع دادیم 
که احتمالاً در نشست آتی صحن مجلس بررسی خواهد شد.وی با اشاره به رفع 
دو مورد ابهام قانون اصلاح ماده )۸۷( قانون مدیریت خدمات کشوری ارجاع شده 
به کمیسیون اجتماعی در نشست امروز، اضافه کرد: یک سری بحث های جزئی در 
مسائلی مانند اینکه مراکز خدماتی طرح شده در ماده شامل چه ارگان هایی می تواند 
باشند هم مطرح شد که آن را به تشخیص سازمان امور اداری و استخدامی کشور 
واگذار کردیم.رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به بررسی طرح ساماندهی 
نیروهای شــرکتی و قراردادی دولت در نشســت امروز این کمیسیون، ادامه داد: 
خوشبختانه شورای نگهبان کلیات آن و ایراداتی را که رفع کرده بودیم قبول کرده 
است، اما هیأت نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام سه ایراد در بندهای ۲، ۱۰ 
و ۱۶ و مغایرت آن ها با سیاست های کلی نظام را وارد دانسته است. به این ترتیب 
که در بند ۱۰ بحث بزرگ شدن دولت و مغایرت با چابک سازی دولت، در بند ۲ 
تبعیض ناروا و بند ۱۶ هم بحث افزایش بار مالی دولت ایراد گرفته شده است. در 
نشست کمیسیون اجتماعی بحث های مفصلی پیرامون این ایرادات انجام گرفت. 
دولت هم ایرادت گرفته شــده را وارد دانســت و قبول کرد. البته از هیأت نظارت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام هم دعوت کرده بودیم که در جلسه حاضر نشدند. 
وی تصریح کرد: در نتیجه قرار بر این شد که ما مجدد یک نامه بنویسیم و جوابیه 
این ایرادات را به کمک کارشناســان مرکز پژوهش های مجلس به طور مفصل و 
به صورت کتبی به هیأت نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام اعلام کنیم و 
درخواســت جلسه مشترکی هم داشته باشــیم تا در آن جلسه مشترک در مجمع 
به جمع بندی نهایی برسیم. یک فرجه زمانی ۱۵ روزه هم برای انجام این موارد و 
تشــکیل این جلسه تعیین کردیم و اگر باز هم نتیجه نگرفتیم، باید اصرار کنیم که 

لایحه به صحن مجمع ارائه و در آنجا بررسی شود.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس؛

بانک ها مشمول تعطیلی »پنحشنبه« می شوند
یکی از اعضای کمیســیون اجتماعی مجلس شــورای اسلامی گفت که در 
صورت تصویب قانون افزایش تعطیلات آخر هفته، بانک ها نیز مشمول این قانون 
می شــوند. علی بابایی کارنامی در پاســخ به این پرسش که آیا لایحه اصلاح ماده 
)۸۷( قانون مدیریت خدمات کشــوری در صورت تصویب در مجلس  شــامل 
بانک ها نیز می شود؟ اظهار کرد: دستگاه هایی که مشمول قانون خدمات کشوری 
و همچنین ماده ۲۹ برنامه ششم هستند، مشمول این لایحه می شوند و با توجه به 
اینکه بانک ها از قانون خدمات کشوری پیروی می کنند، در صورت تصویب لایحه 
مذکور در مجلس، بانک ها نیز در روزهای پنجشنبه تعطیل خواهند بود.وی همچنین 
در پاســخ به پرسشــی درباره انتقادات در خصوص تعیین روز پنجشنبه به عنوان  
دومین روز تعطیل پایان هفته و ایجاد فاصله میان اقتصاد کشور با دنیا اظهار کرد: 
این حرف به نوعی درست است و به همین دلیل نیز پیشتر در کمیسیون اجتماعی 
روز شنبه به عنوان دومین روز تعطیل پیشنهاد شده بود. طبیعی است که با تعطیلی 
پنجشنبه با عدم سرویس دهی دستگاه های دولتی روی بخش  خصوصی اثرات منفی 
خواهد گذاشت اما ان شاءالله این تاثیرات با رضایتمندی که ایجاد می شود، جبران 
می شود. دستگاه های مندرج در قانون خدمات کشوری عبارتند از: کلیه وزارتخانه 
ها، مؤسسات دولتی، مؤسسات یا  نهادهای عمومی غیردولتی، شرکت های دولتی 
و کلیه دستگاه هایی که شمول قانون بر آنها مستلزم ذکر و یا تصریح نام است از قبیل 
شــرکت ملی نفت ایران، سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران، بانک مرکزی، 

بانک ها و بیمه های دولتی.

سرویس سیاسی - یک نماینده مجلس گفت:رأی گیری یکباره چندین ماده 
با هم درست نیست و مغایر آیین نامه است و باید ماده به ماده لایحه رأی گیری شود

محمدمهدی مفتح نماینده در جریان بررسی ایرادات لایحه تجارت در تذکری 
خطاب به هیأت رئیســه گفت: بر اســاس ماده ۱۶ آیین نامه داخلی، اعضای هیأت 
رئیسه در حضور نمایندگان سوگند یاد کردند و باید موظف به رعایت مفاد آیین نامه 
باشند.رأی گیری یکباره چندین ماده با هم درست نیست و مغایر آیین نامه است و 
باید ماده به ماده لایحه رأی گیری شود.وی خطاب به مجتبی ذوالنوری که ریاست 
جلسه را برعهده داشت، بیان کرد: شما علاوه بر اینکه نایب رئیس مجلس هستید 
رئیس هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان نیز هستید و روز گذشته در مورد رأی گیری 
لایحه تذکر دادم اما پاسخی دریافت نکردم و با این بهانه که وقت مجلس کم است 
نباید آیین نامه را زیر پا گذاشت. جلسه قبل که اداره صحن را برعهده داشتم تذکر را 
وارد دانستم و رأی گیری نکردیم و قرار بود در مورد آن بحث شود و تفسیر کلی این 
بود که چون مطالب فصول لایحه به هم مرتبط است در حکم یک ماده رأی گیری 
می شود و کلیت هیأت رئیسه بر همین موضوع تأکید دارند و رئیس مجلس تأکید 
داشت که برای حفظ انسجام مجلس و هیأت رئیسه همین روند و مسیر را ادامه دهیم 

و روز گذشته هم ۷۱ درصد نمایندگان بر این تفسیر هیأت رئیسه صحه گذاشتند.

مدیرعامل هپکو:

شرکت هزار میلیارد تومانی را
 ۱۰ میلیون تومان فروختند!

آمار سفرهای نوروز و عید فطر اعلام شد

اسماعیلی  رییس کمیسیون اجتماعی مجلس:

تعطیلی پنجشنبه ها در کمیسیون 
اجتماعی مجلس تصویب شد

مفتح در تذکر آئین نامه ای:

رأی گیری یکباره چندین ماده مغایر با 
آیین نامه داخلی است

قاضی پور فعال سیاسی اصولگرا: 

مردم با واقعیت زندگی می کنند 
نه با شعار!

سرویس سیاسی -  این روزها که بازار دلار و 
طلا نوســانات شدیدی را تجربه می کند؛ از مواضع 
رئیس بانک مرکزی، وزارت اقتصاد و ســخنگوی 
دولت این طور برداشــت می شود که فضای کشور 
گل و بلبل است و مردم هیچ مشکلی در حوزه تأمین 
معاش و پیشبرد امور زندگی شان ندارند. کارشناسان 
معتقدند قطع به یقین ندیدن واقعیت ها تأثیر منفی بر 
امید مردم به آینده می گذارد، حال سئوال این است 
کــه دولت با چه اقداماتی می تواند امید را به جامعه 

بازگرداند؟ 
نــادر قاضی پور درباره نحوه احیای امید مردم 
به آینده گفت: اولین اقدام دولت باید این باشــد که 

کــم مصاحبه کنند. کاری را انجام دهند بعد خبرش 
را اعــلام کنند چون در حال حاضر روال به صورت 
است که اول تصمیم انجام یک کار را اعلام می کنند 
اما اجرا نمی کنند، در چنین حالتی نزد افکارعمومی 

مردم دروغگو محسوب می شوند.
وی با بیان اینکه دولتمردان نباید آمار غیرواقعی 
بدهند، افزود: مســئولان شهامت داشته باشند و از 
ملت عذرخواهی کنند. مردم با واقعیت زندگی می 
کنند نه با شــعار بنابراین باید نتایج اقدامات دولت 
رنگین و پر شــدن سفره مردم باشد. امنیت روانی و 
اطمینان خاطر به آینده دو مولفه ای هســتند که باید 

به جامعه بازگردد.

این نماینده ادوار مجلس با اشــاره به اهمیت 
اشــتغال زایی و افزایش قدرت خرید مردم، اظهار 
کــرد: بایــد حق مــردم را در زمــان تعیین حقوق 
و دســتمزد بدهیم، یعنی حقوق شــان را به تعویق 
نیاندازیم که وقتی ارزش پول شان از بین رفت تازه 

بخواهیم حقوق شان را پرداخت کنیم.
وی با اشاره به شعار سال اظهار کرد: جهش تولید 
با مشارکت مردم اتفاق می افتد. ۹۰ کارخانجات ما 
دولتی و خصولتی هستند. معتقدم باید بهره وری و 
مشارکت مردم را در عرصه تولید بالا برد و بسترهای 
رونــق اقتصادی را بــا فراهم آوردن برخی زمینه ها 
تشــویق کرد. دولت می تواند شــادابی را به جامعه  
بیاورد، به شــرطی کــه فضولی در کار مردم نکند تا 

مردم بتوانند با بینش خود اقتصاد را بهبود بخشند.
قاضــی پور با بیان اینکه ما ظرفیت های خوبی 
در جامعــه داریم، بیان کرد: زنان و مردان متخصص 
ما در صحنه نیستند چون مدیران قوی در رأس کار 
حضور ندارند، معمولا آدم های کوچک ســعی می 
کنند افراد زیرمجموعه مدیریتی شان را از کوچکترها 
انتخاب کنند و این خلاف بهره وری است. همچنین 
برخی ها با حذف دیگران می خواهند هر طور شده 

در قدرت بمانند که اینها رویکرد درستی نیستند.
قاضــی پور با بیان اینکه مــی توانند با صدور 
برخی مجوزها نه تنها ســطح رضایتمندی جامعه را 
بالا برد بلکه بســیاری از مشکلات را نیز حل کرد، 
گفت: مردم ایران سالانه سه میلیون خودرو نیاز دارند 
که فقط یک میلیون خودرو در داخل تولید می شود، 
اگر سریع اجازه واردات داده شود تا خودرو خارجی 
با کیفیت به داخل کشور بیاید. این مسئله در کاهش 
مصرف سوخت، کاهش آلودگی هوا، بهبود کیفیت 
خودروهای داخلی، زیباســازی مبلمان شــهری، 
کاهش تلفــات تصادفات رانندگی و کاهش قیمت 

خودرو تأثیر مستقیم خواهد داشت.

فعال سیاسی اصولگرا گفت: مردم با واقعیت زندگی می کنند نه با شعار بنابراین باید نتایج اقدامات دولت رنگین و پر شدن سفره مردم باشد.
 امنیت روانی و اطمینان خاطر به آینده دو مولفه ای هستند که باید به جامعه بازگردد.

 

سرویس سیاسی -  ســال گذشته حدود 
۲۰ پرستار در بیمارستان امیراعلم استعفا دادند، 
که این رقم برای این بیمارســتانِ بسیار کوچک، 
زیاد اســت. با توجه به این نمونه، اگر بگوییم در 
بیمارســتان های بزرگ تر آمار استعفا و ترک کار 

از این رقم بسیار بیشتر است، پرُبیراه نگفته ایم.
اواخر هفته گذشــته خبر اســتعفای دسته 
جمعیِ پرستاران بیمارستان طالقانی چالوس در 
رسانه ها منتشر شــد؛ واکنش   ها به این خبر البته 
متفاوت بود؛ در نخســتین ساعات انتشار خبر، 
مدیر شبکه بهداشــت این منطقه آن را تکذیب 
کــرد. چند روز بعد اما رســانه ها خبری به نقل 
از فرماندار منتشر کردند و نوشتند فرماندار خبر 
این استعفای دسته جمعی را تکذیب نمی کند. به 
فاصله ی چند ساعت بعد، خبرگزاری ایرنا نقل 
قول منتشــر شده از فرماندار را تکذیب کرد و به 

نقل از او نوشت که این استعفا صحت ندارد. 
این که اســتعفای دســته جمعیِ پرستاران 
بیمارســتان چالوس صحت دارد یا نه، موضوع 
این گزارش نیست، موضوع، استعفای گسترده 
پرستاران بیمارستان های مختلف طی چند سال 
اخیر است. خبری که از سوی معاونت پرستاری 
وزارت بهداشت نیز تائید شده؛ به گفته ی محمد 
عبادی ۱۵درصد از پرســتاران به دلیل ســختی 
کار، مشکلات معیشتی یا عوامل دیگر ترک کار 

می کنند. 
پرســتاری شــغل سختی اســت اما کم و 
کاســتی هایِ بسیارِ پرســتاران در ایران، سختیِ 
این شــغل را برای آن ها دوچندان کرده اســت. 
از اضافــه کار اجباری با حقوقِ ســاعتی ۱۶ تا 
۲۰ هــزار تومان، پرداخــت ناچیزِ حقوق برای 
دو شــیفت کارِ ســخت و پی در پی، کارانه های 
ناچیز و تعرفه های نمایشــی گرفته تا توبیخ های 
گاه و بی گاه بابت اعتراضات شــان، از جمله این 
مصائب است. مصائبی که ظاهرا تمامی ندارد و 
این را به وضوح می توان از اعتراضِ پرستاران در 

شهرهای مختلف دید. 
جدیدتریــن مــورد اعتــراض، مربوط به 
پرستاران بیمارستان های گلستان و بقاییِ اهواز 
و بیمارســتان باغملک اســت؛ آن ها روز شنبه، 
۲۵ فروردیــن ماه، در اعتــراض به  عدم اجرای 
تعرفه گذاری پرستاری، عدم پرداخت فوق العاده 
خاص، اجبار به انجام اضافه کار و مسائل دیگر، 
مقابل این مراکــز درمانی تجمع کردند. پیش از 
این، در ۲۰ فروردین ماه نیز پرستاران در شیراز، 
لامرد و یاســوج در اعتراض به دلایلی مشــابه، 
تجمــع کرده بودند. این تجمعات البته مربوط به 
همین ۲۵روزِ اولین ماه ســال است و در ادامه ی 
اعتراضات ســال گذشته ی پرستاران انجام شده 

است. 
اعتــراض البته همیشــه منجــر به تجمع 
نمی شــود، گاهی نتیجه ی اعتــراض را می توان 
در مهاجرت، تغییر شــغل و یــا همان ترک کار 
دید، که با اســتناد به گفتــه ی فعالان این حوزه، 
طی سالهای اخیر بســیاری از پرستاران و حتی 
پرستاران رسمی نیز عطای این شغل را به لقایش 

بخشیده اند و ناامید از بهبود اوضاع، کار پرستاری 
را برای همیشه کنار گذاشته اند. 

ترکِ خدمــت در پرونــده و تبعاتِ 
سختی که پذیرفته می شود

محمد شریفی مقدم، دبیر کل خانه پرستار، 
در رابطه با گسترشِ ترکِ خدمت بین پرستاران، 
بــه صحبتهــای معاونــت پرســتاری وزارت 
بهداشــت و ترک خدمت ۱۵درصد از پرستاران 
اشــاره می کند و می گوید: وقتی از ترک خدمت 
صحبت می شــود، احتمالا بیشــتر باید منظور، 
ترک خدمت پرســتاران رسمی باشد. البته ترکِ 
خدمت محدود به پرســتاران رسمی نمی شود 
و حتی پرســتاران شرکتی را هم در بر می گیرد، 
امــا خب چون قراردادِ این پرســتاران، موقت و 
کوتاه مدت اســت معمولا صبر می کنند تا موعد 
قراردادشان سر برسد و بعد کار را ترک می کنند. 
در مورد پرستاران رسمی اما اینگونه نیست؛ آن ها 
وقتی درخواست استعفا می دهند، معمولا به دلیلِ 
کمبودِ نیرو و اینکه موافقت با استعفا به معنایِ عدم 
نیاز به نیرو تلقی می شود، با استعفایشان موافقت 
نمی شــود و در صورتِ پافشاری بر خواسته ی 
خود وعدم حضور در بیمارستان، ترک خدمت 

می خورند. 
شــریفی مقــدم ادامه می دهــد: وقتی در 
پرونده ی یک پرستار ترک خدمت ثبت می شود، 
تبعات بدی برای او دارد اما با وجود این تبعات، 
آمار ترکِ خدمت در بین پرســتاران بالاست و 
این یعنی کسانی که ترک خدمت می کنند، دیگر 
انگیزه ای برای کار ندارند و با همه ی این تبعات 

منفی، رفتن را به ماندن ترجیح می دهند! 
دبیر کلِ خانه پرســتار در موردِ آمارِ اعلام 
شــده از ترک کار پرســتاران می گوید: اگر کادر 
پرســتاری را در سیســتم دولتی ۱۵۰هزار نفر 
حســاب کنیم، ۱۵درصدِ این رقم بالای ۲۰هزار 
پرستار می شود که رقم بالایی است، به قدری که 

حتی من هم از این آمار تعجب کردم! 
آمــارِ بالای ترکِ کار؛ اســتعفای ۲۰ 

پرستارِ یک بیمارستانِ کوچک
شــریفی مقدم برای اشــاره به میزانِ بالای 
استعفا از شغلی پرستاری، به آمار ترک کار در یک 
بیمارستان کوچک اشاره می کند و می گوید: سال 
گذشته حدود ۲۰ پرستار در بیمارستان امیراعلم 
اســتعفا دادند، که این رقم برای این بیمارستانِ 
بسیار کوچک، زیاد است. با توجه به این نمونه، 
اگر بگوییــم در بیمارســتان های بزرگ تر آمار 
استعفا و ترک کار از این رقم بسیار بیشتر است، 
پرُبیراه نگفته ایم. البته در شهرستان های کوچک 
چون کار نیســت، احتمالا آمار ترک کار نسبت 
به مراکز استان ها و برخی شهرها پایین تر است. 

ناامیدی از بهبودِ اوضاع و خســتگیِ ناشی 
از کارِ بســیار و حقوق پایین، انگیزه ی پرستاران 
برای کار را هر روز کمتر و کمتر می کند. دبیر کل 
خانه پرستار می گوید: در یکی از بیمارستان های 
شــیراز، در روزِ »سیزده به در« ۲۰ پرستار غیبت 
کردند، و من که زمانی سَرپرســتار بودم، می دانم 
چنین غیبتی چقدر عجیب است! ببینید نارضایتی 

چقدر زیاد بوده که چنین اتفاقی افتاده است. 
»غیبت کردنِ یک پرســتار موضوعِ بسیار 
مهمی اســت.« شــریفی مقدم با تأکید روی این 
جمله ادامه می دهد: نارضایتی ای که بین پرستاران 
وجود دارد و هر روز بیشــتر می شود، خود را به 
هر شکلی نشان می دهد که به اعتقاد من، تجمع، 
بهترین و کم هزینه ترین شــکل آن اســت. این 
اعتــراض گاهی به شــکل مهاجرت، ترک کار، 
تغییر شــغل و در برخی موارد هم متأســفانه به 

شکل پایان دادن به زندگی نمود پیدا می کند. 
تدابیــرِ لازم بــرای حــل مشــکلِ 

پرستاران:
پرونده سازی و تهدید! 

پرونده ســازی، تهدیــد و برخوردهــای 
حراســتی تنها پاســخی اســت که به اعتراضِ 
پرستاران داده می شــود، بدون آنکه مشکلی از 
آن ها حل شود. شریفی مقدم می گوید: مسئولان 
فکر می کنند با پاک کردنِ صورت مسئله و پنهان 
کردنِ آن، مشــکل را حل می کنند، اما مشکل به 
صورتهــای مختلف بروز می کند. مســئله فقط 
معیشت نیست؛ برخوردهای مختلفی با پرستاران 
می شود. ببینید پرستاری که به دلیل شغل سختش 
در معرض انواع اضطرابها و استرس ها قرار دارد، 
چگونه می تواند فشار ناشی از این برخوردها را 

تحمل کند؟! 
تلاش بــرای جلوگیری از تجمع با تهدید 
را اگر در کنارِ حل نمایشیِ مسائل قرار دهیم، به 
گسترشِ ناامیدی بین پرستاران بیشتر پی خواهیم 
برد. شریفی مقدم می گوید: قانونِ تعرفه گذاری 
که در سال ۸۶ نوشته شد را بعد از ۱۵ سال به قول 
خودشان اجرا کردند که ای کاش اجرا نمی کردند! 
آنچه اجرا شــد به قــدری حداقلی بود که اصلا 
نمی توان نام آن را تعرفه گذاری گذاشت. اجرای 
تعرفه گذرای به این شــکل، به جای آنکه امیدی 
برای بهبود معیشت پرستاران باشد، آن ها را بیشتر 

ناامید کرد. 
مهاجــرت و تــرکِ کارِ گســترده  

پرستاران را نمی توان انکار کرد
مســئله  اضافه کارِ اجبــاری با حقوق های 
پاییــن، علی رغــم الــزام قانونی بــرای توافق 
طرفیــن و رأی دیوان عدالــت اداری، همچنان 
پابرجاست. علی رغم تبلیغات بسیار برای اجرای 
تعرفه گذاری، مشــکلات معیشــتی پرستاران 
به قوتِ خود باقیســت! علی رغــم اخطارها و 
هشــدارهای بســیار در مورد کمبود پرســتار، 
همچنان با جذب پرســتار به بهانه ی نبودِ بودجه 
مخالفت می شود. علی رغم تمام فشارهای کاری، 
پرونده سازی و تهدید همچنان مهم ترین راه برای 

کم کردن صدای اعتراض پرستاران است. 
در چنیــن وضعیتی، روز بــه روز بر تعدادِ 
پرســتارانِ معترض و ناامید افزوده می شــود و 
در چنیــن شــرایطی، درک چرایی مهاجرت و 
ترک کار خیلی هم ســخت نیست. بنابراین خبر 
استعفای دسته جمعیِ پرستاران یک بیمارستان 
حتی اگر تکذیب هم شود،  مهاجرت و ترک کار 
گسترده ی پرستاران واقعیتی انکار نشدنی است.

مصائبِ پرستاران؛ گسترشِ استعفاها از یک شغلِ بسیار سخت!

زنان و مردان متخصص ما در صحنه نیســتند چون مدیران قوی در رأس کار حضور 
ندارنــد، معمولا آدم های کوچک ســعی می کنند افراد زیرمجموعه مدیریتی شــان را 
از کوچکترهــا انتخاب کنند و این خلاف بهره وری اســت. همچنین برخی ها با حذف 
دیگران می خواهند هر طور شــده در قدرت بمانند که اینها رویکرد درســتی نیستند.
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